

## **Report of Farmers' Dialogue International Activities – FDI 2019**

Many activities went on with the local groups in 2019. The most significant events have been:

- Thanks to the contacts established by the French FD team over the past 5 years, a contract of partnership has been signed between the Centre Kitumaini (DR Congo – South Kivu) and a French Farmers' association specialized in overseas development projects (AFDI). The aim is to encourage the agricultural activities run by the ladies who went through bad treatment during the wars and are receiving support and care from the Centre Kitumaini. A French delegation went to Bukavu in March to assess the needs and meet with the ladies. Pierre Lokeka came to France in July to conclude the partnership with AFDI.
- Several people took part in the Caux Dialogue on Land and Security (CDLS) in June, to bring into the debate the practical approach of farmers on the issues of climate change and global warming. The group included people from DR Congo, Burkina Faso, Kenya, Nigeria, France and Cameroun.

Three points of attention have mobilized the coordination team in 2019:

- One is the circulation of practical experiences and of reflections on farming, via the website and the Facebook page of FDI. One specific subject touches the effects of climate change on the farm and the solutions found or to be found to cope with it.
- The project of an international Dialogue (planned in 2020) in Uzbekistan has been the basis for good teamwork with those in charge. This is the continuation of the delegation that took part in the Dialogues in Akola (India) recently.
- The third point concerns a major project of training session for people responsible for Farmers' Dialogue in their region, as a way to look at the future of the initiative, to reflect on its mission, in relation to Initiatives of Change, and to increase the quality of the teamwork and of the coordination.

No international Farmers' Dialogue took place in 2019, after the cancellation or postponement of those planned. These events will take place later in 2020.

## **Rapport d'activités 2019 – Dialogue entre Agriculteurs International (DEA)**

De nombreuses activités se sont poursuivies dans les groupes locaux en 2019. Voici les événements les plus significatifs :

- Grâce aux contacts établis par l'équipe française du DEA au cours des 5 dernières années, un contrat de partenariat a été signé entre le Centre Kitumaini (RD Congo - Sud Kivu) et une association d'agriculteurs français spécialisée dans les projets de développement à l'étranger (AFDI). L'objectif est d'encourager les activités agricoles des femmes qui ont subi de mauvais traitements pendant les guerres et qui reçoivent soutien et attention du Centre Kitumaini. Une délégation française s'est rendue à Bukavu en mars pour évaluer les besoins et rencontrer ces femmes. Pierre Lokeka est venu en France en juillet pour conclure le partenariat avec l'AFDI.
- Plusieurs personnes ont participé au Dialogue de Caux sur la Terre et la Sécurité (CDLS) en juin, pour contribuer au débat sur les questions du changement climatique et du réchauffement climatique avec leurs expériences pratiques sur le terrain. Les participants venaient de la RD Congo, du Burkina Faso, du Kenya, du Nigeria, de la France et du Cameroun.

Trois points d'attention ont mobilisé l'équipe de coordination en 2019 :

- L'un concerne la circulation d'expériences pratiques et de réflexions sur l'agriculture, via le site Internet et la page Facebook du DEA. Un sujet spécifique touche les effets du changement climatique sur l'exploitation et les solutions trouvées ou à trouver pour y faire face.
- Un autre point d'attention et de collaboration concerne le projet de rencontre internationale d'agriculteurs en Ouzbékistan. Cela fait suite à la participation de délégations Ouzbek aux Dialogues entre Agriculteurs tenus à Akola (Inde) ces dernières années.
- Le troisième point est lié à un important projet de session de formation pour les responsables du DEA dans leur région, pour réfléchir à l'avenir de l'initiative et à sa mission, en lien avec Initiatives et Changement, et pour augmenter la qualité du travail d'équipe et de la coordination.

Pas de rencontres internationales d'agriculteurs en 2019, suite à l'annulation ou le report sur 2020 des deux Dialogues initialement programmés.